
تیم فوتبال استقلال درحالی در ادامه رقابت های لیگ برتر و بعد از وقفه 

چند روزه به خاطر فیفادی جمعه آینده به مصاف نساجی خواهد رفت که 

حالا بعد از ســـال ها به صدر جدول رســـیده و قصد ندارد به همین راحتی 

صدرنشینی را از دست بدهد. این درحالی است که حریف جمعه این تیم 

یک حریف قابل احترام و محکم در درون زمین به شمار می رود، تیمی که 

سال گذشته همراه با ساکت الهامی در رقابت های لیگ برتر به هرشکلی 

ماندگار شده و حالا با کاپیتانی مسعود شجاعی قصد دارد به عنوان یکی 

از پدیده هـــای فصل جدید خـــود را معرفی کند. نکته قابل توجه اینکه در 

این دیدار الهامی باز هم به خاطر مشـــکلات انضباطی محروم است و حالا 

باید شـــاهرخ بیانی یکی از قدیمی ها و پیشکسوتان استقلالی که سابقه 

پوشـــیدن پیراهن آبی و حتی هدایت این تیم را دارد به عنوان نفر اول در 

غیاب الهامی رودرروی استقلال قرار بگیرد. گفت وگوی »فرهیختگان« با 

بیانی را در ادامه می خوانید. 

از نساجی مازندران چه خبر؟ به نظر می رسد در غیاب ساکت الهامی شما 

باید تیم را در بازی ها جمع وجور کنید. هرچند مدیرعامل نســـاجی گفته 

بود لایحه ای را به کمیته اســـتیناف فرستاده است تا محکومیت سرمربی 

نساجی کم شود. 

بنده خدا را بی جهت تا این اندازه محروم کردند، از آن جایی که الهامی ســـابقه 

رفتار قبلی با تراکتور را در کارنامه داشت، یک مقدار سخت گیری کردند که حالا 

باید نساجی تاوان آن را بدهد. این درحالی است که داور هم در عصبانی شدن و 

از کوره در رفتن الهامی تاثیرگذار بود. داور مسابقه با سرمربی ما بد صحبت کرد 

و گفت کاری نکن که تو را بفرستم بالا تا 6 ماه فوتبال را از بالا ببینی. این حرف 

برای یک سرمربی در شرایطی که تیمش یک بر صفر عقب است و زیر فشار قرار 

دارد و داور هم تصمیم اشتباه گرفته، خیلی سنگین است. در هر صورت به خاطر 

شرایط بازی الهامی زیر فشار بود که اعتراض کرد هرچند معتقدم داور اصلا یک 

کلام هم نباید حرف بزند و باید فقط با کارتش صحبت کند، اما او الهامی را تحریک 

کرد و در ادامه هم گزارش بدی علیه او نوشـــت و جالب اینکه او را نخواســـتند تا 

دفاعیاتش را بشنوند و بدون احضار، برایش این حکم سنگین را درنظر گرفتند، 

درصورتی که باید او را احضار می کردند، چون معمولا اگر گزارش سنگین باشد 

باید فرد خاطی را بخواهند و کمیته انضباطی دفاعیات فرد را هم بشنود، در هر 

صورت امیدوارم بعد از اقدام باشـــگاه این حکم توسط کمیته استیناف کمرنگ 

شود و ان شاءالله ببینیم در آینده چه اتفاقی می افتد. 

ولی کســـی که به تازگی ۶ ماه محکومیت کشیده و سابقه دار است، نباید 

اینچنین دوباره رفتار کند. 

این مسائل به کنار، در بازی قبلی هم که منجر به عصبانیت الهامی شد همین 

داور بود که او را تحریک کرد و انگار تنها داوری است که روی الهامی آلرژی دارد 

و ســـاکت در گذشته تمام کارت هایی که روی نیمکت گرفته از همین داور بوده 

اســـت، اگر یادتان باشد یک بار هم امیر قلعه نویی با داوری مشکل پیدا کرد که 

اتفاقا باز هم همین داور دیدار تیمش را قضاوت کرده بود. این درحالی اســـت 

که از لحاظ روانشناســـی، منطق کار این اســـت که داور نباید اصلا با کادرفنی 

و ســـرمربی و مربی تیم ها صحبت کند. در آن شـــرایط و استرس و فشار سنگین 

بـــازی بالاخره یک حرفی زده شـــده و تحریک داور بـــرای اتفاقات بعدی خیلی 

تاثیرگذار می تواند باشد. 

الهامی در مصاحبه بهمن ماه گذشته خود با »فرهیختگان« گفته بود درس 

بزرگی از محکومیتش گرفته و دیگر این رفتارها را تکرار نمی کند، اما هنوز 

یک سال نشده این اتفاقات دوباره افتاد. 

بله، درست است و بنده خدا خودش هم پشیمان شده، اما همه چیز یک لحظه 

اســـت، چون به قدری فشار بازی روی ساکت الهامی زیاد بود که به همین دلیل 

زود از کوره در رفت؛ هرچند داور هم او را تحریک کرد. من خودم کنار زمین بودم 

و جریانـــات را از نزدیک می دیدم و اگر حرف ها را نمی شـــنیدم می گفتم حق با 

داور است، اما او الهامی را با جمله »کاری نکن که بفرستمت بالا« تحریک کرد، 

درحالی که داور که نباید این طور صحبت کند . 

بحث اســـتعفای الهامی به کجا رسید، به نظر می رسد این موضوع بیشتر 

یک بحث انحرافی و صوری بود. 

نه این طور نیست، بنده خدا آن قدر زیر فشار و ناراحت بود که تصمیم به استعفا 

گرفت، اما خدا را شکر که باشگاه اجازه این کار را نداد و در ادامه دوباره بالای سر 

تیم و بچه ها بازگشت. او می گفت خسته شدم و باید حرفمان را به کجا بزنیم، چرا 

بدون احضار و هیچ سوال و جوابی این گونه جریمه و محکوم و محروم می کنند، 

همه جای دنیا هم به خاطر کارت قرمز یک بازی محروم می کنند، اما وقتی حکم 

به این سنگینی می زنند، باید شخص را احضار کرده و دفاعیات او را قبل از اینکه 

حکم بدهند، بشنوند. 

به بازی حساس مقابل استقلال که جمعه برگزار می شود، برسیم. شرایط 

فنی نساجی چطور است؟ 

خدا را شـــکر وضعیت خوبی داریم و در چهار هفته اول شـــرایط فنی ما خیلی 

خوب بود. ما فقط مشکل زمین داریم، این درحالی است که زمین قائمشهر زیر 

کشت است و دارد زیرساخت ها آماده می شود تا بتوانیم یک چمن خوب داشته 

باشـــیم، از سوی دیگر زمین ساری، زمین خوبی برای بازی بچه های ما نیست، 

چون بازیکنان ما تکنیکی و ســـرعتی هستند و روی زمین فوتبال بازی می کنند 

و برای اینکه کارهای ما به ثمر برسد باید زمین خوب داشته باشیم، در هر صورت 

ورزشـــگاه آزادی زمین چمن خوبی دارد و ان شـــاءالله بازی قابل قبولی را برگزار 

کنیم. اســـتقلال هم تیم قابل احترامی محسوب می شود و امیدوارم یک بازی 

خوب و جذاب و دیدنی از آب دربیاید. 

دوباره به استقلال رسیدید. این دیدار برای شما حس و حال ویژه ای دارد؟ 

صددرصد، بالاخره اســـتقلال خانه ما بوده و هســـت و شروع فوتبال و کارمان و 

مربیگری و همه چیزمان را از اســـتقلال داریم؛ بالاخره آن احساس وجود دارد، 

اما الان دیگر نان و نمک نساجی را می خوریم و روی تیم خودمان تعصب داریم 

و ان شـــاءالله بتوانیم یک بازی خوب و تماشاگرپسند را ارائه دهیم که درنهایت 

تماشاگران هر دو تیم در پایان بازی راضی باشند. 

الان هم که در غیاب الهامی باید تیم را هدایت کنید. 

بله، همین طور است، البته برای من مهم نیست که نفر اول باشم یا نفر بعدی. 

ما می خواهیم کار کنیم و ان شـــاءالله تیم نســـاجی موفق شود. شرایط تیم مان 

خدا را شکر خیلی خوب است و همه چیز خوب پیش می رود. 

احتمال دارد که هواداران از این بازی به ورزشگاه برگردند. شما از این قضیه 

استقبال می کنید و یا اینکه دوست دارید بازی بدون تماشاگر برگزار شود؟ 

بله؛ چراکه نه، تماشاگر خودش به بازیکنان انگیزه می دهد و موجب می شود تا 

بازی جذاب و پرهیجان تر برگزار شود، اصلا فوتبال را حضور تماشاگران قشنگ 

می کند، مطمئن باشـــید وقتی آن حس از روی ســـکوها به زمین می آید موجب 

می شود تا بازی شکل دیگری به خود گرفته و زیباتر دنبال شود، همچنین انرژی 

مضاعفی به بازیکنان می دهد. الان همه جای دنیا هم بازی ها را با تماشاگر برگزار 

می کنند و نمی دانم اینجا مشکل کجاست که با وجود آنکه همه واکسن زده اند، 

اما هنوز ورزشـــگاه ها بدون تماشاگر است. با این حال امیدوارم در شروع دوباره 

بازی ها شاهد حضور هواداران در ورزشگاه باشیم. 

از مسعود شجاعی به عنوان کاپیتان سابق تیم ملی و یک بازیکن باتجربه 

در نساجی بهره می برید. تجربه و سبک بازی و اسم و رسم شجاعی تا چه 

اندازه به نساجی  کمک می کند؟ 

خیلی به ما کمک کرده است. واقعا مسعود یکی از بازیکنانی به شمار می رود که 

هم از لحاظ اخلاقی و هم از لحاظ فوتبالی جزء خوب های فوتبال ایران اســـت، 

به خصوص از لحاظ اخلاق و رفتار او سرآمد است و این موضوع خیلی به تیم ما 

کمک می کند، چون بچه های ما جوان هستند و شجاعی می تواند با این شرایط  

برای بازیکنان جوان و تیم ما الگو باشد. این درحالی است که از لحاظ روحی و 

روانی هم می تواند به ما خیلی کمک کند که تا الان هم این اتفاق افتاده اســـت 

و از لحاظ فنی هم تاثیرگذار محســـوب می شود. هرچند متاسفانه این بازیکن 

هم در بازی قبلی کارت قرمز گرفت و در مقابل اســـتقلال نیست و اگر در وسط 

زمین بود خیلی به درد ما می خورد، اما متاســـفانه او هم اخراج شـــد و از داشتن 

این بازیکن محرومیم، اما بقیه بچه ها خوب هستند و امیدوارم بتوانند جایگزینان 

خوبی برای مسعود باشند. 

برای حضور در مراســـم پیشکسوتان اســـتقلال دعوت نداشتید یا اینکه 

در تهران نبودید؟ 

چرا دعوت داشـــتم، اما متاســـفانه چون صبح همان روز باید به کیش می رفتم، 

نتوانســـتم در این مراســـم شرکت کنم. از قبل بلیت تهیه کرده بودم و یک کاری 

داشتم و باید می رفتم و متاسفانه درنهایت نتوانستم در این مراسم شرکت کنم. 

برخی شایعه کرده بودند که چون با بعضی از پیشکسوتان و شاید چون با 

برادر خود مشکل دارید در این مراسم نیامدید؟ 

خیر، اصلا و ابدا دیگر در ســـن ما کار از این صحبت ها گذشـــته اســـت و فقط 

خاطرات گذشـــته باقی مانده و بحث پیشکسوتان همه اش خاطره است. اتفاقا 

دوست داشتم می آمدم و بچه ها و رفیق هایمان را می دیدم و خوشحال می شدم، 

چند ســـال هم ایران نبودم و خیلی دوســـت داشتم باشم و ان شاءالله در جشن 

بعدی فرصتی پیش بیاید تا دوستان قدیمی را ببینم. 

کمی هم درباره تیم ملی و شـــرایط این تیم صحبت کنیم. به دیدار سوریه 

رســـیدیم، اگر این بازی را ببریم تقریبا دیگـــر صعود مان فقط روی کاغذ 

قطعی نمی شود .

در هر صورت تیم ملی فوتبال ایران بازی هایش را می برد، اما به نظر من در تیم ملی 

آن طور که باید و شاید از لحاظ فوتبالی نظم و انضباط خاصی را شاهد نیستیم. 

این درحالی است که بیشتر بازیکنان ما در خارج از ایران بازی می کنند و مربی 

هم برای آماده ســـازی و هماهنگی این دســـته از بازیکنان زمان لازم را نداشته 

اســـت، اما امیدوارم که بتوانیم بازی با سوریه را ببریم تا صعودمان تقریبا قطعی 

شـــود تا در آینده با برنامه ریزی بهتری به قطر برویـــم و با بزرگان فوتبال جهان 

دست و پنجه نرم کنیم. 

درباره مناقشـــه اخیر بین طارمی و اسکوچیچ حق با چه کسی است؟ هر 

چند شنیده می شود طارمی پشیمان شده است. 

به نظـر مـن بایـد ایـن موضـوع را مدیریـت می کردنـد، بالاخـره اظهارنظـر در 

فوتبـال حرفـه ای ایـرادی نـدارد، حـالا نمی دانـم چـرا آقایـان ناراحـت شـده اند. 

طارمـی هـم از بازیکنـان خـوب ماسـت و همیشـه در ترکیـب تیم ملـی موثـر کار 

کـرده و گل هـای حساسـی را بـه ثمـر رسـانده و به واسـطه او امتیـازات زیـادی را 

کسـب کردیـم، بالاخـره مربـی یـک صحبتـی کـرده و طارمـی هم نظـرش را گفته 

و چیـز بـدی نگفتـه اسـت، حـالا در هر صـورت این موضوع را بـزرگ کرده اند، اما 

می توانسـتند ایـن قضیـه را مدیریـت کننـد. اگـر بازیکـن صحبت کرده، می شـد 

او را دعـوت کننـد و اگـر می خواسـتند تنبیه کنند نهایتا طارمی را نیمکت نشـین 

می کردنـد، نـه اینکـه به خاطر یک حرف شـخصیت بازیکـن اینچنین پایین آورده 

و اصـلا او را بـه اردو دعـوت نکننـد. بازهـم تاکیـد می کنـم این جریانـات مدیریت 

می خواهـد. طارمـی بالاخـره بازیکـن کوچکـی نیسـت و خیلـی می توانـد بـرای 

تیـم مـا مثمرثمـر باشـد و تـا الان هـم موثـر بوده اسـت، امیدوارم مدیریـت کنند و 

اتفاقاتـی در آینـده بیفتـد کـه دوبـاره این بازیکـن برگردد. 

خیلی هـــا می گوینـــد نیمکت تیم ملی از لحاظ فنـــی در حد و اندازه های 

بازیکنانـــی که در زمین فوتبال بازی می کنند، نیســـت و بازیکنان ما یک 

سر و گردن از کادرفنی و سرمربی این تیم بالاتر هستند. 

از یک لحاظ سرمربی تیم ملی قبل از سرمربیگری تیم ملی ایران کارنامه آنچنانی 

نداشته که به این سمت رسیده، اما بالاخره کارش خوب بوده و تیم نتیجه گرفته 

است، اما مهم این است که از آن شرایط و مشکلاتی که به واسطه حضور ویلموتس 

در تیم ملی به وجود آمده بود و وضعیت سختی که وجود داشت و نمی توانستیم با 

یک مربی بزرگ قرارداد ببندیم چون پول نداشتیم؛ وقتی اسکوچیچ انتخاب شد 

تیم ملی تا به امروز نتیجه گرفته و فعلا نمی توانند روی او دست بگذارند، هرچند 

من هم قبول دارم که شرایط بازیکنان هم در زمین مسابقه حرفه ای و مطلوب است. 

یعنی فکر می کنید که باید با همین اسکوچیچ به جام جهانی قطر برویم؟ 

نمی گویم با اسکوچیچ به جام جهانی برویم، بلکه منظورم این است که به خاطر 

مشکلاتی که ویلموتس ایجاد کرده بود، فدراسیون فوتبال در شرایط خاصی قرار 

گرفت، پول نداشتند و نمی توانستند با مربی بزرگی قرارداد امضا کنند. از سوی 

دیگر تغییر و تحولات رئیس فدراسیون را شاهد بودیم. در هر صورت این سرمربی 

کروات انتخاب شد و حالا هم که او فعلا نتیجه گرفته است. 

حالا معتقدید که با اسکوچیچ باید به جام جهانی برویم یا نرویم؟ 

ان شاءالله اگر بتوانند که با یک مربی خوب قرارداد ببندند که چه چیزی بهتر از 

این، اما قرارداد درست ببندند مثلا قرارداد ۵۰۰ هزار دلار یا یک میلیون دلاری 

به یک باره به 6 میلیون دلار نرســـد. ان شاءالله که یک قرارداد خوب با یک مربی 

خوب بسته شود. 

روز گذشته یکی از پیشکسوتان فوتبال ایران در رسانه ها این طور مطرح 

کرده بود که وقتی لباس نداریم، اصلا چرا به جام جهانی برویم. 

این موضوع هم برمی گردد به شـــرایط فدراسیون فوتبال. بازیکن تیم ملی نباید 

بگوید که ما پیراهن نداریم و فقط یک دســـت لباس داریم که آن را می شوریم و 

می پوشیم این موضوع هم برمی گردد به عدم انضباط در تیم ملی. این درحالی 

است که همه شرکت های تولیدکننده پوشاک آرزو دارند به تیم ملی لباس بدهند 

و همه جای دنیا این طور است که همه یا آدیداس می پوشند و یا نایک، حالا ما 

با نایک آمریکایی مشـــکل داریم، اما می توانیم از آدیداس یا شرکت های خوب 

دیگر اســـتفاده کنیم. آنها به ما مجانی لباس می دهند و پول هم نمی خواهند، 

هرچند با همین شـــرایط هم کار به جایی می رسد که ما از آنها لباس می خریم. 

در هر صورت خیلی چیزها در فوتبال باعث تأسف است. 

w w w . F D N . I R

ورزش @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

بازتاب بین المللی مشکلات طارمی با اسکوچیچ

پای پارلمان ایران به ماجرا باز شد!
حواشی دعوت نکردن از مهدی طارمی به اردوی تیم 

ملی ایران همچنان ادامه دارد و رسانه های پرتغالی 

اتفاقات حاشیه ای این ماجرا را به دقت دنبال می کنند. 

در تازه ترین واکنش به این اتفاق رســـانه های این کشور 

ازجمله آبولا، دسپورتو و چندین روزنامه و سایت این کشور 

ماجرای بررسی این اختلافات در مجلس ایران را پوشش 

 »JN« داده و به بررســـی حواشـــی آن پرداخته اند. سایت

در گزارشـــی از این اتفاقات آورده است: »ماجرای حضور 

نداشـــتن مهدی طارمی در اردوی اخیر تیم ملی ایران 

همچنـــان ادامه دارد و ظاهرا پای پارلمان این کشـــور 

نیز به ماجرا باز شـــده اســـت. روز شنبه این هفته یکی 

از نماینـــدگان مجلس درباره اینکه به زودی این ماجرا را 

در این نهاد پیگیری خواهد کرد صحبت هایی داشـــت 

تا مشـــخص شـــود این ماجرا به پایان نرسیده است. 

اختلافات بین طارمی و دراگان اسکوچیچ، سرمربی تیم ایران سبب 

شد تا این مربی کروات مهاجم تیمش را برای دو بازی برابر لبنان و 

سوریه به تیم ملی دعوت نکند. حالا یکی از نمایندگان مجلس این 

کشـــور که از شهر بوشهر، زادگاه طارمی است می گوید ماجرا را در 

مجلس دنبال خواهد کرد. او معتقد است فدراسیون فوتبال ایران 

باید در این زمینه پاسخگو باشد: »طارمی باید هرچه زودتر به تیم ملی 

برگردد. او یکی از مهم ترین بازیکنان کشـــور و فوتبال آسیاست. ما 

باید از او حمایت کنیم تا مشکلش حل شود.« طارمی درحالی دچار 

این تنبیه شـــده که در توئیتر خود با نظر سرمربی تیمش مخالفت 

کرد و وقتی اســـکوچیچ بازیکنان ایران را در زمینه تاکتیکی دارای 

مشکلاتی دانست به وضوح با این ایده موافق نبود و به نوعی پاسخ 

او را داد. از آن زمان هم دیگر به تیم ملی دعوت نشد و تیم ایران در 

غیاب او به مصاف لبنان رفت و در آخرین دقایق بازی توانست با یک 

کامبـــک دیدنی بازی باخته را با برد عوض کند. حتی کریم باقری، 

دستیار اســـکوچیچ نیز گفت طارمی جواب تلفن او را نداده است 

اما پس از آن مهاجم پورتو اعلام کرده این ماجراها یک ســـوءتفاهم 

بوده است. در این میان علی دایی، شناخته شده ترین چهره فوتبال 

ایران نیز به حمایت از مهاجم پورتو پرداخت و از رفتار و صحبت های 

اسکوچیچ انتقاد کرد. در این فضا به نظر می رسد شرایط بیشتر به 

سود طارمی و علیه سرمربی تیم ایران است.« 

انتقادملیپوشانونگاهرسانهیونانی

ماجرای طارمی البته تنها حاشیه تیم ملی ایران نیست که رسانه های 

اروپایی به آن پرداخته اند. پســـت اعتراضی ملی پوشان ایران پس 

از دیـــدار برابر لبنان و انتقاد آنها از عدم توجه کافی به این تیم هم 

خیلی زود مورد توجه قرار گرفته اســـت و در یونان با توجه به حضور 

سه ملی پوش ایرانی در لیگ این کشور بازتاب داشته است. سایت 

»فوس آنلاین« این کشـــور در گزارشـــی از این اتفاقات آورده است: 

»بازیکنـــان تیم ملی ایران پس از بـــرد این تیم برابر لبنان به انتقاد 

از فدراســـیون فوتبال این کشـــور پرداخته و از آنچه عدم حمایت از 

خود خوانده اند به شدت انتقاد کردند. تیم ایران در مرحله انتخابی 

جام جهانی 2۰22 قطر موفق شد لبنان را در زمین حریف شکست 

دهد و همچنان بدون شکست در صدر جدول گروه خود قرار دارد اما 

بازیکنان این تیم با وجود برتری در این مسابقه همگی در صفحات 

اجتماعی خود با پستی مشـــترک از فدراسیون فوتبال این کشور 

انتقاد کردند. در این پست که در صفحه سه بازیکن ایرانی تیم آاک 

آتن نیز دیده می شـــود از عدم حمایت و پشـــتیبانی از تیم با وجود 

موفقیت هایی که در ماه های اخیر کسب کرده، انتقاد شده و آمده 

اســـت که با وجود این نتایج، حمایتی که انتظار می رود از این تیم 

صورت نمی گیرد و این بردها به نوعی عادی جلوه داده می شـــود. 

البته سخنگوی این فدراسیون نیز در پاسخ به این صحبت ها گفته 

که تیم نیاز به حمایت دارد و از همه خواســـته تا به فدراســـیون در 

این زمینه کمک کنند. در ایران بارها از تحریم های آمریکا علیه این 

کشور به عنوان دلیل اصلی مشکلاتی که برای ورزش این کشور به 

وجود می آید نام برده می شـــود و در فوتبال هم این تحریم ها باعث 

شـــد بخش زیادی از طلب فدراســـیون ایـــران از فیفا به دلیل این 

مشـــکلات وصول نشود. به همین دلیل این نهاد با مشکلات مالی 

زیادی روبه رو شده است.«
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